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30 درصد از »به وقت شام« جلوي دوربين رفت
30 درصد از تازه ترين ساخته ابراهيم حاتمي كيا جلوي دوربين رفت. 
فیلم س��ینمايي»به وقت شام« تازه ترين س��اخته ابراهیم حاتمي كیا كه 
فیلمبرداري خود را از اواسط خردادماه آغاز كرده است حدود 30 درصد جلو 

رفته و در حال حاضر در حوالي شهر تهران در حال تصويربرداري است. 
شنیده ها حاكي از آن اس��ت كه حاتمي كیا اين بار مي خواهد به سوژه اي 
متفاوت بپردازد؛ س��وژه اي كه شايد كمتر در س��ینماي كشورمان به آن 

پرداخته شده اس��ت، در حالي كه مهم ترين خبر اين روزهاي خاورمیانه 
است؛ »جنگ«، »داعش« و »مدافعان حرم«. حاتمي كیا اين بار مي خواهد 
داس��تان مدافعان حرم را برايمان روايت كند. همزمان با فیلمبرداري »به 

وقت شام« تدوين آن نیز توسط مهرداد خوشبخت آغاز مي شود. 
در اي��ن فیلم كه با موض��وع تروريست هاس��ت، بابك حمیدي��ان، هادي 

حجازي فر و … به ايفاي نقش مي پردازند.

    محمد صادقي
عضو هيئت رئيسه مجلس شوراي اسلامي ضمن مخالفت 
با طلرح تشلكيل وزارت ميلراث فرهنگي، گردشلگري و 
صنايع دسلتي، باقي ماندن اين سلازمان را در زيرمجموعه 
رياسلت جمهلوري باعلث افزايلش قلدرت آن دانسلت. 
در آستانه تشكیل كابینه دولت دوازدهم، بحث ايجاد وزارتخانه 
میراث فرهنگي و گردشگري به عنوان يك وزارتخانه تازه تأسیس، 
مطرح شده است، اما هنوز مش��خص نیست كه دولت نسبت به 
ايجاد اين وزارتخانه چه رويك��ردي را اتخاذ خواهد كرد. صنعت 
گردش��گري روزهاي خوبي را پشت س��ر مي گذارد و با افزايش 
حضور گردش��گران خارجي، توجیه پذيري سرمايه گذاري روي 
گردشگري افزايش يافته و افكار عمومي نسبت به حفظ میراث 
فرهنگي و احیاي آن حساس تر از گذشته است. دولت نیز تلاش 
مي كند رونق گردش��گري را يكي از موفقیت هاي كارنامه خود 
عنوان كرده و از فعالان بخش خصوصي بخواهد در اين صنعت 

پردرآمد سرمايه گذاري كنند. در اين حال مسئله تغییر سازمان 
میراث فرهنگي به وزارتخانه میراث فرهنگي، به میان آمده است 

كه مي تواند آينده صنعت گردشگري را متحول كند. 
در حالي كه در فروردين ماه امس��ال طرح يك فوريتي تش��كیل 
وزارتخانه میراث فرهنگي و گردشگري در مجلس شوراي اسلامي 
به تصويب رسید، اسدالله عباس��ي، نماينده مردم رودسر و عضو 
هیئت رئیسه مجلس، اين طرح را مخالف چابك سازي دولت عنوان 
كرد. عباسي گفت: يكي از اهداف اين طرح كه در مجلس هشتم، 
نهم و دهم نیز مطرح شد اين است كه نمايندگان مجلس تلاش 
مي كنند علاوه بر اينكه اين سازمان داراي مديريت منسجم باشد، 
نسبت به نمايندگان مجلس نیز پاسخگو بوده و مجلس نیز بتواند بر 
عملكرد آن نظارت داشته باشد. وي تصريح كرد: وجود اين سازمان 
در زيرمجموعه رياست جمهوري داراي مزاياي ديگري هم هست 
زيرا اولاً رئیس آن به عنوان معاون رئیس جمهوري است، دوماً باعث 
مي شود اين س��ازمان علاوه بر اينكه قدرت بیشتري دارد، قلمرو 
اختیارات بیشتري نیز داشته باشد. عباسي عدم دستیابي به اهداف 
سازمان میراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي را دغدغه اصلي 
نمايندگان مجلس دانست و گفت: بر همین اساس نمايندگان فكر 
مي كنند با تغییر در ساختار اين سازمان و تشكیل وزارتخانه بتوانند 
نیل به اهداف توسعه گردشگري و حفاظت از مواريث فرهنگي و 
تولید و صادرات صنايع دستي كش��ور را میسر كنند. امسال يك 
فوريت ايجاد وزارتخانه میراث فرهنگي و گردشگري در مجلس 
رأي آورد و شايد دولت دوازدهم اولین كابینه بعد از انقلاب باشد كه 

در آن وزير گردشگري داشته باشیم.

مخالفت عضو هيئت رئيسه مجلس با وزارتخانه شدن ميراث فرهنگي  

 ميراث فرهنگي زيرمجموعه رياست جمهوري باقي بماند
    هادي عسگري

تئاتلر  جشلنواره  دبيلر  مهندس پلور،  فرهلاد 
ايلن  مسلئوليت هاي  واگلذاري  خواسلتار  فجلر 
شلد.  تئاتلر  جشلنواره هاي  ديگلر  بله  جشلنواره 
دبیر جش��نواره تئاتر فجر در نشس��ت خبري اين جشنواره با 
اعتراض به وضعیت برگزاري اين جش��نواره بین المللي گفت: 
در ۱5 تا ۲0 سال گذشته، يعني تا قبل از سال 85-84 حكمت 
برگزاري جشنواره تئاتر فجر اين بود كه تكلیف اجراهاي سال 
بعد را مشخص كند و البته همان موقع هم ما اعتراض داشتیم 
كه چرا بايد كانال رسیدن به اجراي عموم، جشنواره تئاتر فجر 
باشد اما الان قضیه برعكس شده است و ما اصلًا كار تازه اي در 
جشنواره نداريم. قبلًا آن طرف خط بوديم و الان اين طرف خط، 
پس به نظر مي رسد كه يك خط میانه اي نیاز است اما رسیدن 

به اين حد میانه نیاز به آرام قدم برداشتن دارد. 
مهندس پور با اشاره به تلاش براي نزديك شدن جشنواره تئاتر 
فجر به استانداردهاي بین المللي، يكي از اين راهكارها را عدم 
انتخاب آثار جش��نواره بر اس��اس فیلم اجراها توصیف كرد و 
گفت: در اين دوره قرار است انتخاب آثار با مشاركت حداكثري 
هنرمندان چه در تهران و چه در شهرس��تان ها صورت گیرد و 
يك گروه 70 نفري از هنرمندان كارها را انتخاب مي كنند كه 
میانگین آنها بخش مرور را انتخاب خواهند كرد اما براي انتخاب 

آثار شهرستان ها همچنان ناچاريم فیلم آثار را ببینیم. 
دبیر جشنواره در ادامه گفت: معتقدم جشنواره تئاتر فجر بايد 
مسئولیت هايش را به جشنواره هاي ديگر واگذار كند تا دبیرخانه 

زير فش��ار كمتري كارش را انجام ده��د و همچنین بتوانیم به 
جشنواره هاي ديگر نیز اعتبار بدهیم. همچنین شايسته است 
روند انتخاب آثار معقول تر و عمومي ت��ر و همچنین فراگیرتر 
باش��د. اگر بتوانیم اين چند قدم كوچك را برداريم، مي توانیم 

كمك كنیم كه جشنواره به معناي اصلي خودش دست يابد. 
وي تصريح كرد: ما اين شأنیت را نداريم كه براي همه وجوه تئاتر 
تصمیم بگیريم يا روي آن تأثیر بگذاريم. اگر كارهاي بیهوده را كنار 
بگذاريم مي توانیم روي فعالیت هايي كه بايد انجام دهیم، تمركز 
كنیم پس شكیبايي به خرج دهیم. جشنواره تئاتر خیاباني مريوان 
بايد جشنواره بزرگي شود و به جاي اينكه ما تصمیم گیرنده باشیم 
اين تصمیم گیرندگي را به جشنواره هاي ديگر بسپاريم. پیشنهاد 
من اين است كه جش��نواره را كوچك كنیم تا بتوانیم آن را بهتر 

ببینیم. تئاتر را با لشكركشي اشتباه نگیريم. 
جش��نواره بین المللي تئاتر فجر از اول ت��ا دوازدهم بهمن ماه 

امسال در تهران برگزار خواهد شد.

دبير سي و ششمين جشنواره بين المللي تئاتر فجر:  

تئاتر فجر بايد مسئوليت هايش را به ديگر جشنواره ها واگذار كند

   جواد محرمي
رهبر معظم انقاب اسامي در ديدار عوامل 
فيلم ماجلراي نيمروز فرمودنلد: »اين فيلم 
بسليار خوب بود. همله اجزاي فيللم عالي 
بلود، كارگرداني عاللي بود. بازي هلا عالي، 
قصله عالي بلود. فيلم خوش سلاخت بود.«

پ��س از نماي��ش فیل��م ماج��راي نیم��روز در 
سي وپنجمین دوره جشنواره فیلم فجر و جوايز 
متعددي كه نصیب آن ش��د روز گذشته خبري 
منتشر شد در اين باره كه اين فیلم در محضر رهبر 
معظم انقلاب اسلامي، حضرت آيت الله العظمي 
خامنه اي نیز به نمايش درآمده و پس از آن عوامل 
اين فیلم در اول اس��فندماه ۱395 به ديدار مقام 
معظم رهبري رفتند و ايشان ضمن تفقد عوامل 
اين اثر نظراتش��ان را درباره فیلم بیان فرمودند. 
پايگاه مركز اسناد انقلاب اسلامي بخشي از بیانات 
مقام معظم رهبري را كه در اين جلس��ه مطرح 
كرده اند، منتشر كرده است. رهبر معظم انقلاب 
اسلامي در ديدار عوامل فیلم ماجراي نیمروز بیان 
كردند: »اين فیلم بس��یار خوب بود. همه اجزاي 
فیلم عالي بود، كارگرداني عالي بود. بازي ها عالي، 

قصه عالي بود. فیلم  خوش ساخت بود.«
رهبر معظم انقلاب با اش��اره به سكانسي از اين 
فیلم درباره محاصره و پاكس��ازي خانه موس��ي 
خیاباني توس��ط نیروهاي اطلاعات��ي و امنیتي 
فرمودند: »آن روزي كه اين قضیه )محاصره منزل 
موسي خیاباني( اتفاق افتاد من محضر امام)ره( 
بودم. بچه ها آمدند و گفتند؛ از جمله همین آقاي 
سیف اللهي؛ آمدند و گفتند كه قضیه تمام شده. 
آمدند كه به امام گزارش بدهن��د. با ديدن فیلم 

شیريني آن روز تكرار شد.«
ايشان درباره لزوم توجه سینما به شهید لاجوردي 
خطاب به كارگردان ماجراي نیم��روز فرمودند: 
»ان ش��اءالله يك كاري هم براي آقاي لاجوردي 
بكنید. ايش��ان از آن ش��خصیت هايي است كه 
شايسته است برايشان كار انجام بشود. در اين فیلم 
اسمش بود اما لاجوردي كسي است كه از قبل از 

انقلاب ما به او مي گفتیم مرد پولادين.«

مقام معظم رهبري در پايان نیز خاطرنشان كردند: 
»فیلم خیلي خوب بود. خیلي عالي بود.« 

نیم��روز« ك��ه ب��ا حمايت اس��نادي و  »ماجراي 
تحقیقاتي مركز اسناد انقلاب اسلامي ساخته شده 
است، برخي از وقايع دهه 60 همچون اعلام جنگ 
مسلحانه سازمان منافقین علیه جمهوري اسلامي، 
انفجار دفتر مركزي حزب جمهوري اسلامي و انفجار 
دفتر نخست وزيري را به تصوير كشیده است. اين 
فیلم همچنین به گوشه اي از جنايت هاي منافقین 
و كشتار مردم از سوي آنان اشاره مي كند. اين فیلم 
همچنین در س��ي و پنجمین دوره جشنواره فیلم 
فجر برنده سیمرغ بلورين بهترين فیلم جشنواره، 
سیمرغ بلورين بهترين فیلم از نگاه ملي و سیمرغ 

بلورين بهترين فیلم از نگاه تماشاگران شد. 
   مانعي بر قلب حقيقت 

به گزارش »جوان«، تولید فیلم سینمايي ماجراي 
نیمروز ب��ه كارگرداني محمدحس��ین مهدويان 
و نمايش آن در س��ي و پنجمین جشنواره فیلم 
فجر در سال گذشته با حواشي زيادي مواجه شد. 
خیلي ها فیلم را شايس��ته دريافت سیمرغ هاي 
بیشتري مي دانستند، برخي نیز اعتقاد داشتند 
دس��ت هاي پش��ت پرده اي وج��ود دارن��د ك��ه 
نمي خواهند فیلم در بعد هنري به عنوان فیلمي 
برجسته مطرح ش��ود. ماجراي نیمروز به لحاظ 
مطرح شدن ماجراي اعدام هاي اعضاي سازمان 
منافقین در سال 67 در جريان تبلیغات انتخاباتي 
يكي از كانديداهاي رياس��ت جمهوري نیز اثري 
محسوب مي شود كه به موقع و در زماني مناسب 
ساخته و روانه اكران س��ینماها شد و تا حدودي 

مانع قلب حقیقت شد. 
انطباق جريان سازي برخي اشخاص و جريان ها 
براي تطهیر منافقین در داخل و متهم كردن نظام 
اسلامي درباره اعدام برخي اعضاي سازمان مخوف 
منافقین با اكران فیلم ماجراي نیمروز مسئله اي 
بود كه احتمالاً به ط��ور تصادفي اتفاق افتاد ولي 
خروجي آن رسوا شدن جريان هايي بود كه سعي 
در تطهیر اين سازمان و به طور موازي برگرداندن 

نوك پیكان به سوي نظام اسلامي داشتند. 

جرياني كه در موسم انتخابات رياست جمهوري 
سعي داشت اعدام برخي اعضاي سازمان منافقین 
در س��ال 67 را به عن��وان نقطه ضع��ف نظام جا 
بیندازد با سخنراني رهبر معظم انقلاب كه تأكید 
كردند جاي جلاد و ش��هید نبايد عوض ش��ود تا 

حدود زيادي دچار انفعال شد. 
سال گذشته ضد انقلاب با انتشار صوتي از سخنان 
آيت الله منتظري س��عي در ترديدافكني و قلب 
واقعیت اعدام برخي اعضاي س��ازمان منافقین 
در سال 67 داش��ت. در جريان انتخابات رياست 
جمهوري از سوي سايت ها و كانال هاي ضد انقلاب 
بیش از پیش بر اين پروژه دمیده شد. فیلم ماجراي 
نیمروز به خوبي عمق جنايت و ددمنشي سازمان 
منافقین را به نمايش مي گذارد. اين فیلم از اين 
جهت با اهمیت محسوب مي شود كه توانسته با 
بهره بردن از قوت سینمايي بخشي مغفول مانده 
ولي مهم از تاريخ پرتلاطم انقلاب اسلامي را كه 
نسل جوان احتمالاً تصويري مبهم از آن در ذهن 
دارد، به خوبي بازنمايي كرده و گوشه اي از قساوت 
جريان هاي خائن، برانداز و ضد مردمي در ابتداي 

انقلاب را به نمايش بگذارد. 
   ارتقاي عزت نفس سينماي ايران

در جريان نمايش فیلم در جش��نواره فجر برخي 
چهره ها از يك جريان سیاسي علیه فیلم ماجراي 
نیمروز مصاحبه كردند. از جمله صادق زيباكلام 
كه به نظر مي رسید فیلم او را عصباني كرده عنوان 
كرده بود: از لحاظ تاريخي، اي��ن فیلم »يك كار 
كاملًا دولتي« اس��ت كه فقط فضاي اكش��ن آن 
جذاب است و دركي از دوره تاريخي آن به مخاطب 
نمي دهد. اين درحالي است كه به لحاظ تاريخي 
آنچه فیلم ماجراي نیمروز به آن اشاره كرده تنها 
بخش كوچكي از اقدامات ضد ملي و جنايتكارانه 

سازمان منافقین را به تصوير مي كشد. 
ماجراي نیمروز به لحاظ سینمايي نیز مي تواند 
فصل تازه اي در جريان سینماي ايران باشد. فیلم 
در قالب ژانر مغفول مانده پلیسي- جنايي ساخته 
شده اس��ت و براي اولین بار اس��ت كه در تاريخ 
سینماي ايران و نیز جش��نواره فیلم فجر چنین 
ژانري با انبوهي از جوايز مواجه مي شود. در واقع 
مي توان گفت ماجراي نیمروز، سینماي ايران را به 
لحاظ فني و تكنیكي چند پله ارتقا بخشیده است؛ 
سینمايي كه يا علاقه اي به ژانر سیاسي ندارد يا 
موضوعات سیاسي را بسیار دم دستي، شعاري و 
كلیشه اي دستمايه قرار مي دهد. ماجراي نیمروز 
از اين منظر اعتماد به نفس س��ینماي ايران را تا 
حد زيادي ب��راي ورود به عرصه ه��اي تازه تر بالا 
برده است. شايد اين براي اولین بار باشد كه يك 
فیلم همزمان با اقبال در جش��نواره فیلم فجر از 
سوي رهبر معظم انقلاب اسلامي نیز مورد تكريم 
و تمجید واقع مي شود. اين همنوايي را مي توان به 
فال نیك گرفت و براي رس��یدن به جايگاهي كه 
سینماي ايران در آينده اي نه چندان دور منطبق 

با منافع ملي پیش برود، امیدوار بود.

تأكيد مديران شبكه قرآن سيما و كوثر 
افغانستان بر همكاري در توليد برنامه 

مديلر شلبكه كوثلر افغانسلتان در بازديلد شلبكه 
قلرآن و معلارف سليما بلا محملدزاده مديلر اين شلبكه 
ديلدار و بلر انتقلال تجربيلات و برنامه هلاي خلوب 
شلبكه قلرآن بله ايلن شلبكه افغانسلتاني تأكيلد كرد. 
محمدمهدي تقدسي، مدير ش��بكه قرآني كوثر افغانستان ضمن 
بازديد از ساختمان و استوديو هاي پخش برنامه شبكه قرآن و معارف 
سیما با محمدزاده، مدير اين شبكه ديدار و در خصوص استفاده از 
برنامه هاي شبكه قرآن در شبكه كوثر با وي گفت وگو كرد. در ابتداي 
اين ديدار مدير شبكه قرآني كوثر گزارشي از فعالیت ها و برنامه هاي 
در حال پخش اين شبكه افغاني ارائه داد و از محمدزاده بابت تهیه، 
تولید و پخش برنامه هاي شبكه قرآن و معارف سیما قدرداني كرد. 
تقدسي به برخي از برنامه هاي شبكه كوثر اشاره كرد و گفت: تمام 
تلاش مان اين است كه ش��یعیان كابل وقتي شبكه كوثر را تماشا 
مي كنند كلیه مباحث تعلیمي علوم قرآني را فرا بگیرند و بتوانیم يك 
مكتب قرآني باشیم كه شبكه قرآن مي تواند با در اختیار گذاشتن 
تجربیات و برنامه هاي خوب خود اين راه را براي ما هموار كند. در 
بخشي از اين ديدار محمدزاده ضمن خوشامدگويي به مهمانان براي 
وي آرزوي موفقیت كرد و گفت: خداوند راه بسیار پربركتي را براي 
شما فراهم كرده است و ما هم در همین مسیر با شما قدم برمي داريم 
كه اين خود جاي شكرگزاري دارد. مدير شبكه قرآن و معارف سیما 
به برنامه سازي در حوزه قرآن و معارف اشاره كرد و گفت: اين شبكه 
در تمام گستره قرآن از جمله آموزش، تفسیر، معارف قرآني، سبك 
زندگي قرآني و همچنین در قالب هنر تلاوت برنامه هاي بي شماري 
تهیه و تولید كرده است كه مي توانیم با هماهنگي و از طريق اتحاديه 

راديو و تلويزيون هاي اسلامي با هم در تعامل باشیم.    
----------------------------------------------

 الگوي مديريت در حكومت ديني
با ترويج تفكر علوي در راديو معارف  

برنامله  در  محدثلي  المسللمين  و  حجت الاسلام 
»منشلور اميلر« آثلار و خطلرات جهلل را از منظلر 
مولي الموحديلن املام عللي عليه السلام بيلان مي كند. 
»منشور امیر« برنامه اي است كه با هدف ترويج تفكر علوي به عنوان 
الگوي مديريت در حكومت ديني با بررسي نامه هاي حضرت علي 
علیه السلام تهیه شده اس��ت.  اين برنامه ۲5 تیر به شرح حكمت 
۱7۲ و ۱73 نهج البلاغه مي پردازد و آثار و خطرات جهل را از منظر 
امام علي علیه السلام بیان خواهد كرد. برنامه »منشور امیر« كاري 
از گروه معارف قرآن و اهل بیت علیهم السلام است كه با كارشناسي 
حجت الاسلام و المسلمین محدثي، س��ردبیري و تهیه كنندگي 
سید روح الله شجاعي و اجراي محبوبه حسني، شنبه و يك شنبه 

ساعت ۱3:30 تقديم مخاطبان راديو معارف مي شود.
----------------------------------------------
كاروان طرح پيوند صنايع دستي در تهران

 محصولات حصيلري دو اسلتان كرمان و هرملزگان كه به 
صلورت نماديلن از ايلن دو اسلتان بارگيلري شلده اند، 
۲۵ تيرماه در قالب كاروان طرح پيوند به تهران مي رسلند. 
به گزارش روابط عمومي معاونت صنايع دستي و هنرهاي سنتي 
كشور؛  هادي بنايي مش��اور معاونت صنايع دستي، مسئول امور 
استان ها و مدير پروژه طرح پیوند بااشاره براهمیت اين پروژه گفت: 
باتوجه به نامگذاري سال96 به سال حصیر و حصیربافي بهمن نامور 
مطلق معاون صنايع دستي و هنرهاي سنتي طرح كاروان پیوند را 
در جهت حمايت از تولیدكنن��دگان اين صنعت با مضمون خريد 
محصولات باكیفیت حصیري به معاون رئیس جمهور و رياس��ت 
سازمان س��ركارخانم زهرا احمدي پور ارائه كردند كه با موافقت و 

حمايت ايشان روبه روشد.

    خبر

نظر رهبر معظم انقاب اسامي درباره فيلم مهدويان 

همه اجزاي فيلم »ماجراي نيمروز« عالي بود

انتشاركتاب »بن بست در استراتژي؛ 
شكست در تاكتيك« 

 روايتي از جنايات خونبار منافقين
»بن بسلت در اسلتراتژي؛ شكسلت در تاكتيك« عنوان 
كتابي اسلت كه ويرايلش دوم آن با ضميمه رونلد اخراج 
گروهك منافقيلن از عراق وارد بازار كتاب شلده اسلت. 
اين كتاب را دكتر ناصر شعباني با همكاري دانشگاه امام حسین)ع( 
و مؤسس��ه راهبردي مقابله با جبهه معارض انقلاب اسلامي با 
مقدمه اي از سرلش��كر پاس��دار دكتر محمد باقري و سرلشكر 
پاسدار دكتر غلامعلي رشید به رشته تحرير در آورده است. اين 
اثر تنها بخش كوچكي از تاريخ خونبار مردم متعهد و متدين ايران 
اسلامي است كه نكات بسیار با اهمیتي از تاريخ سراسر افتخار را 
روشن مي كند. دشمني و كینه منافقین از ملت ايران و خیانت 
واضح و آشكار آنان به كشور در سطر سطر اين كتاب، بیان شده 
اس��ت. اتحاد رجوي و صدام، يك نمونه بي بديل تاريخ است كه 
در آينده نیز احتمال تكرار آن وجود دارد. امروز اين اتحاد میان 
رجوي و سازمانش با قدرت هاي استكباري و سرويس هاي امنیتي 

امريكا و رژيم صهیونیستي برقرار شده است.

حكمت 46 

ِ مِنْ  سَليِّئَهٌ تسَُلوءُكَ خَيْرٌ عِنْلدَ اللَّه
حَسَنَهٍ تعُْجِبُكَ .

گناه��ى كه تو را پش��یمان كن��د بهتر از 
كار نیكى اس��ت كه تو را به خود پسندى 

وا دارد.

    دریچه

نادر ابراهيمي صاحب موزه مي شود
رئيس سازمان فرهنگي و هنري شلهرداري تهران، از راه اندازي موزه نادر 

ابراهيمي در آينده نزديك خبر داد. 
محمود صلاحي كه در آيین رونمايي كتاب س��خنگوي »بار ديگر ش��هري كه 
دوست مي داشتم«، صحبت مي كرد، گفت: دو هفته قبل در چهارشنبه هنر در 
خدمت همسر نادر ابراهیمي بوديم. ايشان فرمودند آثار خطي، نقاشي، شعرها و 
كتاب هاي نادر ابراهیمي را در اختیارمان مي گذارند تا در جايي نگهداري شوند. 
ابتدا تصمیم داشتیم در فرهنگسرايي نزديك به خانه خودشان جايي را به اين امر 
اختصاص دهیم. اما از آنجا كه همسرشان گفته بودند نادر ابراهیمي به بوستان لاله 
علاقه داشت و صبح ها براي پیاده روي به آنجا مي رفت، تصمیم گرفتیم مكاني را 
در بوستان لاله به نگهداري از اين آثار اختصاص دهیم. هرچند معمولاً با ساخت 
بنا در بوستان مخالفت مي شود، اما موفق شديم زمینه هاي لازم براي اين اتفاق را 

فراهم كنیم و روز يك شنبه با ساخت اين بنا موافقت شد. 
 صلاحي با اعلام خبر ساخت موزه اي به نام نادر ابراهیمي در آينده بسیار نزديك 
در ضلع شمالي بوستان لاله بین هتل لاله و نگارخانه لاله گفت: ساخت اين موزه 
در كمتر از ۲0 روز آينده ش��روع مي ش��ود و تلاش مي كنیم كه خیلي زود تمام 
ش��ود تا همه آثار مرحوم اس��تاد نادر ابراهیمي در موزه نگهداري شود و فضايي 
هم براي فروش آثار ايشان ايجاد شود. مس��ئول موزه نیز سركار خانم ابراهیمي 

خواهند بود. 
رئیس سازمان فرهنگي هنري شهرداري تهران در پايان بیان كرد: خوشحالم در 
اين محفل حضور پیدا كردم و به اندازه سر سوزني از حقي را كه اين استاد بي نظیر 
بر گردن ما دارد ادا كردم. امید كه سال ديگر همین جلسه را به همراه ساخت موزه 

نادر ابراهیمي و جشن شادي براي تولد دوباره آثار او برگزار كنیم.

     فرزين ماندگار
ظاهلراً با قتلل آتنا اصاني سلوژه بلراي توليد سلري 
فيلم هاي تازه اي در ژانر فاكت فراهم شده و فيلمسازان 
اين ژانر مجبلور نيسلتند از يلك دوره كسلادي بازار 
رنج ببرند. رخشلان بني اعتملاد و رضا درميشليان دو 
فيلمسلازي هسلتند كه تلويحاً قتلل آتنلا اصاني را 
سوژه مناسلبي براي سلينماي ايران ارزيابي كرده اند. 
رضا درمیشیان فیلمسازي است كه پیش از اين فیلم توقیفي 
من عصباني نیستم و نیز فیلم لانتوري با موضوع اسیدپاشي 
را ساخته و روانه اكران كرده است. اين فیلمساز علاقه مند به 
موضوعات ملتهب سینمايي درباره قتل آتنا اصلاني گفته: 
»خاموش��ي در برابر اين وقايع زمینه س��از قربانیان بعدي 
اس��ت. با وجود همه توقیف ها، تهمت ها و محدوديت هاي 
س��اخت و نمايش، س��ینماگران اجتماعي روايتگر همین 

داستان ها هستند.«
رخشان بني اعتماد نیز در سخناني درباره خبر قتل آتنا اصلاني 
به كنايه گفته: »هیس!موضوعات كوچكي مثل آتنا را بزرگ 
و سیاه نمايي نكنید، كارهاي بزرگ تر فرهنگي مثل لغو مجوز 

كنسرت و توقیف فیلم هاي سینمايي و. . در اولويت است !«
به نظر مى رسد نوعي حس مچ گیري از جامعه در اظهارنظرات 

اين دو سینماگر مشهود باشد. 
درباره واكنش هاي اين دو فیلمس��از چند نكته قابلیت طرح 
دارد؛ اول اينكه اساس��اً كارويژه س��ینما چیس��ت؟ آيا درباره 
قتل هايي از نوع ماجراي آتنا اصلاني بیش و پیش از سینما لازم 
نیست پژوهشگران اجتماعي، روانشناسان، جامعه شناسان و 
محققان علوم جنايي وارد میدان ش��وند و سینما احتمالاً در 
آخر اين لیس��ت قرار نمي گیرد؟ برخي س��ینماگران جايگاه 
خود را با مش��اغل و حرف مذكور اش��تباه گرفته اند و جالب 
است كه مي انگارند صرف بازنمايي چنین سوژه هاي ملتهبي 
در فیلم ه��اي س��ینمايي مي تواند به كاهش آم��ار اين قبیل 
جنايت ها كمك كند غافل از اينكه پرداختن غیركارشناسانه 
و بدون در نظر گرفتن جوانب امر به اين سوژه ها تنها مي تواند 
مخاطبان سینماي ايران را بیش از پیش فراري بدهد و منجر 
به كاهش تماشاگران شود. يكي از كارويژه هاي اصلي سینما 
مي تواند آگاهي بخشي به جامعه باش��د اما سابقه فیلمسازي 
برخي سینماگران نشان داده كه آنها بیش از اينكه با رويكردي 
دلسوزانه و از س��ر درد و به منظور آگاهي رس��اني سوژه هاي 
ملتهب را انتخاب كنند، بیش��تر به انگی��زه مچ گیري و حقنه 
كردن صغري كبري هاي شخصي شان از جامعه اين موضوعات 

را انتخاب مي كنند. 

 

پیش از اين پ��وران درخش��نده فیلمي با عن��وان »هیس 
دخترها فرياد نمي زنند« ساخته بود؛ فیلمي كه مي توانست 
جنبه اي آموزش��ي براي خانواده ها داش��ته باش��د و آنها را 
نسبت به تهديداتي كه فرزندان ش��ان را در اجتماع مواجه 
مي كند، آگاه كند. اگر يك خارجي فیلم او را ببیند ابداً فكر 
نمي كند كه اين بلیه خاص جامعه ايران است چرا كه نگاه 
فیلمساز به مسئله جهانش��مول است اما برخي فیلمسازها 
بدش��ان نمي آيد موضوعاتي چون قتل آتن��ا را ويژه جامعه 
ايراني جا بیندازند و با اين كار هم دل جشنواره هاي خارجي 
را به دست آورند و هم حساب هاي شخصي و گروهي شان 

را تصفیه كنند. 
واكنش اين دو س��ینماگر به موضوع قتل آتنا اصلاني بار ديگر 
اين موضوع را مطرح مي كند كه اساساً رسالت سینما چیست؟ 
بي ترديد خبر قتل آتنا بس��یار بیش��تر از يك فیلم س��ینمايي 
كه ممكن اس��ت بعدها درباره اين موضوع ساخته شود بازتاب 
داشته، بنابراين سینماي اجتماعي قرار است چه نگاهي به قتل 
آتنا داشته باشد. به نظر مي رس��د قتل آتنا بیش از اينكه به كار 
س��ینماي به اصطلاح اجتماعي بیايد مناس��ب ژانر وحشت در 
سینماست، چرا كه كاراكتر اصلي در قتل آتنا قاعدتاً بايد قاتلي 
باشد كه دست به قتل هاي سريالي و نامتعارف مي زند و چنین 
موضوعي نمي تواند سوژه مناسبي براي سینماي اجتماعي باشد، 
سینمايي كه در ايران گرفتار و مبتلا به تفكرات شبه روشنفكرانه 
و نگاه از بالا به جامعه نیز هست. قتل آتنا اصلاني دستاويزي شده 
براي گرفتن ژست حق به جانب از سوي فیلمسازاني كه از آنها به 
كنايه به عنوان مروجان ژانر فلاكت ياد مي شود. واكنش رخشان 
بني اعتماد و رضا درمیشیان به اين قتل كه طي چند روز گذشته 
باعث جريحه دار ش��دن احساسات جامعه ش��ده است اگر قرار 
باشد سوژه س��ینماي به اصطلاح روشنفكري ايران قرار بگیرد، 
چه آورده اي مي تواند براي جامعه داشته باشد جز پريشاني روح 
و روان تماشاگراني كه از سینما انتظار س��رگرم شدن دارند نه 

مشاهده پلشتي هايي كه به ندرت اتفاق مي افتد.

واكنش رضا درميشيان و رخشان بني اعتماد به قتل آتنا اصاني

 سوژه براي گرم تر شدن تنور ژانر فاكت جور شد
تاش ضد انقاب براي تخريب مسعود ده نمكی

اخاق كيلويی چند؟

    میراث


